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November 7-ét köszöntöttük

Műsorral léptek fel gyárunk óvodásai — s arattak ezzel megérdemelt elismerést — a november 
T-ét köszöntő ünnepségünkön

A Nagy Októberi Szocialista 
forradalom 66. évfordulójának 
méltó megünneplésére a ké
szülődés az ünnepségünketjó- 
*al megelőzően elkezdődött.

A Mezőgazdasági és Élel
mezésügyi Minisztérium által 
biztosított keret alapján a ki
emelkedő párt- és társadalmi 
munkával párosuló eredmé
nyes gazdasági tevékenységért 
háromfős miniszteri szintű ki
tüntetésre vonatkozó javaslatot 
terjesztettünk fel a testületi 
véleményezést, jóváhagyást kö
vetően.

A különböző munkaterülek 
kollektívái javaslatot tettek a 
„Kiváló dolgozó” kitüntetések
re.

A műszakiak készítették a 
plakátot, állították ki a külön
böző okleveleket, az óvodások 
Pedig gyakorolták az ünnepi 
műsort.

1983. november 3-án elérke
zett ci vállalati ünnepség nap
ja. Kárpáti Károlyné, a párt- 
vezetőség titkára köszöntötte a 
megjelenteket, majd az ovisok 
műsora következett. „Köszön
tünk, drága október" — sza- 
v°ljc a „kis”-Czina. A pöttöm 
lányok és fiúk alig látszottak 
hi a földből, de már ének köz
ben ropják a táncot a jelen
levők nagy örömére. A vers- 
kondásuknál lehetne határo
zott fellépést, magatartásfor
mát tanulni a csöpp kis em
berkéktől. Óvónénik arcán lát
szik az elégedettség és az 
öröm.

A jelenlevők nevében is há
lásan köszönjük a műsort.

északi József elvtárs — a tő
le már megszokott, az ünnep
hez méltó — megemlékezését 
követően, vállalatunk igazga
tója, Irimi Sándor elvtárs adta 
át a kitüntetéseket és a 
Pénzjutalmakat.

„Kiváló munkáért" miniszte
ri kitüntetést kapott: Kiss Jó- 
tsel, a filtergyártási osztály 
Vezetője, a pártvezetőség szer
vezőtitkára, Drávavölgyi József, 
o csomagolási osztály főgép
mestere és Kajcsa Lászlóné 
terv-, statiszikai előadó.

SZOT-okevél kitüntetésben 
tószesült Nagy Józselné I. gép- 
v*zetőnő; 250 000 km-es bal
esetmentes vezetésért Kiing

Péter gépkocsivezető; 20 éves 
Tűzvédelmi szolgálati érdem
érem kitüntetésben részesült 
Hirczel József csoportvezető, 
tűzoltóparancsnok.

„Kiváló dolgozó” kitünte
tésben részesültek; Dombi Jó- 
nosné, Temesi Péter, Szabóné 
Horváth Lilla, Kondás István
ná, Pásztor Andrásné, Tátrai 
Ferencné, Kovács László /., 
Gajdos Andrásné, Richter An- 
talné, Mim Györgyné, Szabóné 
Neubauer Szilvia, Kotri Pálné 
és Sefcsovics József,

A jutalmak átadásával ért 
véget az ünnepség.

Ez évben ismét November 7. 
alkalmával került sor vállala
tunk törzsgárdatagjainak kö
szöntésére, a hűségjutalmak 
átadására.

A jutalmak kifizetését min
dig gondos felmérő munka 
előzi meg. Az osztály szerveze
tek törzsgárdabizottságai felül
vizsgálják tagjaik jogosultsá
gát és döntenek a felvételi ké
relmek ügyében, alaposan 
mérlegelve a dolgozók fegyel
mezettségét, munkához való 
hozzáállását.

Az idén 41 fő szerzett válla
latunknál ötéves munkaviszonyt 
és ez alapján kérhette felvéte
lét a törzsgárdatagság sorai
ba. Hat dolgozó kérelmét a te
rületi törzsgárdabizottságok el
utasították, 1 fő tagságát pe
dig meghatározott időre fel
függesztették. Az elutasító ha
tározatok ellen fellebbezést 
nem nyújtottak be.

Az elmúlt évben hozott 
szankciók lejártával végül is 
38-an nyertek felvételt, ezzel a 
vállalat törzsgárdatagjainak 
száma 525 főre emelkedett.

Különböző törzsgárdafokoza- 
tok eléréséért 100 dolgozónk 
részesülhetett hűségjutalom
ban, a következő megoszlás
ban:

— 5 éves törzsgárdafokoza- 
tot ért el és 3000,— Ft pénz
jutalomban részesült 35 fő;

— 10 éves törzsgárdafoko- 
zatot ért el és 4000,— Ft pénz
jutalomban részesült 20 fő;

— 15 éves törzsgárdafoko- 
zatot ért el és 5000,— Ft pénz
jutalomban részesült 32 fő;

— 20 éves törzsgárdafoko- 
zatot ért el és 6000,— Ft pénz
jutalomban részesült 4 .fő;

— 25 éves törzsgárdafoko- 
zatot ért el és 7000,— Ft pénz
jutalomban részesült 6 fő;

— 30 éves törzsgárdafoko- 
zatot ért el és 8000,— Ft pénz
jutalomban részesült 3 fő.

Köszönjük tagjaink hűségét! 
Bízunk abban, hogy lelkiisme
retes munkájukkal továbbra is 
hozzájárulnak a vállalati cé
lok megvalósításához.

Bertram Gáborné

November 29. Pécs felszabadulásának 
38. évfordulója

Ax évforduló, a jelen eredményeinek tükrében válik igazán jelentőssé, s nincsen olyan év, hogy 
valamilyen újdonsággal Pécs ne lepné meg önmagát. Városunk arcát legmarkánsabban a nagy 
iramban táguló kertvárosi lakótelep-építkezés határozza meg. Felvételünkön az új otthonok 
egy része látható.

Tájékoztató
November 10-én 12.30 óra

kor és 14.30 órakor a tanterem
ben Irimi Sándor igazgató elv
társ tájékoztatót tartott a vál
lalati gazdasági munkaközös
ség megalakítása iránt érdek
lődő dolgozók részére. Egyelő
re két területen látszik gaz
daságosnak vgmk működése. 
Egyik az alkatrészgyártás, a 
másik a filtergyártás gépeinek 
karbantartásával kapcsolatos. 
A gmk megalakulásával járó 
jogi természetű tudnivalókról a 
vállalat jogtanácsosa tartott is
mertetőt.

Olvasóinkhoz
Többen fordultak szerkesztő 

bizottságunkhoz azzal a kér
déssel, hogy miért bizonytalan 
lapunk megjelenésének idő
pontja, illletve nem is tudják 
pontosan mikor várható az új
ság beérkezése.

Az is tudomásunkra jutott a 
különböző fórumokon elhang
zott kérdésekből, hogy többen 
nem olvassák el az üzemi la
pot, és ezért nem tudnak olyan 
fontos információkról, amelyek
ről az újságból pontosan tá
jékozódhattak volna.

A szerkesztő bizottság a Lap
kiadó Vállalat által előre kö
zölt határidőben minden eset
ben késedelem nélkül leadja 
az újságot. Sajnos a Szikra 
Nyomda eddig az esetek nagy 
többségében az előírt határ
időt nem tartotta be, ezért a 
lap megjelenése késedelmet 
szenvedett. A Lapkiadó Válla
lat igazgatójától nyert tájékoz
tatás szerint többször, még köt
bérigény érvényesítésével is

A Magyar Vöröskereszt Országos vezetősége, ,a Szakszer
vezetek Országos Tanácsának munkavédelmi osztálya, az 
Országos Közlekedésbiztonsági Tanács és a Termelőszövet
kezetek Országos Tanácsa ORSZÁGOS vetélkedőt HIRDET:

— Általános munkavédelmi ismeretek.
—i közlekedési szabályok ismerete (üzemen belül és köz

úton, gyalogosan utasra, és járművezetőkre vonatkozó sza
bályok),

— és elsősegélynyújtási ismeretek témakörében.
Ezen felül a vetélkedő színesítése érdekében ajánljuk, a 

rendező szervek és a közreműködő tevékenységébe tartozó 
célok megvalósítását elősegítő politikai, általános műveltsé
gi. szakmai st’b. feladatok, illetve kérdések feldolgozását, 
(pl. honismeret környezetvédelem, gyár. üzemtörténet, 
munkajog stb.)

A vetélkedőn részt vehetnek:
— szocialista brigádok,
— szocialista brigád címért versenyző brigádok.
A vetélkedő elméleti és gyakorlati kérdésekből, illetve fel

adatokból állnak. Ezúton hívjuk fel a vállalatok, üzemek, in
tézmények figyelmét a vetélkedők megszervezésére és az arra 
való mozgósításra.

A vállalati szintű vetélkedők lebonyolítási határideje: 
1983. december 31.

Az I. helyezést elért csapatok jogot nyernek a járási, vá
rosi vetélkedőn való részvételre.

A vállalati szintű vetélkedőkről jegyzőkönyvet készítsenek, 
és annak egy példányát az SZMT munkavédelmi osztályának 
küldjék meg. A vetélkedő megszervezéséhez és lebonyolítá
sához eredményes munkát kíván a rendező szervek nevében

Szakszervezetek Baranya 
megyei Tanácsa

Megyei Közlekedésbiztonsági 
Tanácsa

megpróbálták a nyomdát az 
előírt határidők betartására rá
bírni, ennek ellenére — az el
múlt hónapot kivéve — az is 
előfordult, hogy 10—12 napot 
késett az újság.

Mindezektől függetlenül azért 
behatárolható a megjelenés 
körülbelüli időpontja. Ez min
den hónap 20. és 30. között va
lószínű.

Szocialista brigádjaink veze
tőinek és .minden terület veze
tőjének segítségét kérjük a jö
vőben ahhoz, hogy szervezzék 
meg jobban az újság titkárság
tól történő elvitelét és dolgo
zókhoz juttatását. Talán meg
oldást jelentene, ha konkrétan 
megbízást adnának valakinek, 
hogy ezt intézze. M; igyek
szünk, hogy lehetőleg minden 
fontos eseményre, problémára 
kitérjünk a lapban, de ahhoz, 
hogy ebből információ legyen, 
és mindenki értesüljön róla, az 
is szükséges, hogy a dolgozók 
is érdeklődjenek, olvassák el a 
lapot, és annak sincs akadá

Megyei Vöröskereszt

Termelőszövetkezetek megyei 
Szövetsége

lya, hogy esetleg jelezzék miről 
szeretnének olvasni. Akik meg
bízást kapnak arra, hogy tár
saik részére is gondoskodjanak 
az újság elviteléről, kérjük, 
hogy 20-a után érdeklődjenek 
telefonon a titkárságtól a lap 
beérkezését illetően.

Ha minden dolgozóhoz eljut 
az újság, akkor feltehetően 
megoldódik a jobb tájékozódás 
kérdése is. Szeretnénk hinni, 
hogy többek csak azért nem 
olvassák a lapot rendszeresen, 
mert nem is kapják meg.

Tájékoztatásul még annyit, 
hogy az üzemi lap megjelen
tetése nem csekély anyagi ál
dozattal jár. amelynek ellenté
tele az a vállalati törekvés, 
hogy dolgozóinkat mindenről 
tájékoztassuk. Ennél szélesebb 
körű tájékozódási lehetőség 
nincs, minthogy minden mun
katársunk részére biztosítva van 
az üzemi lap egy-egy példá
nya.

Végül szívből reméljük, hogy 
a szerkesztő bizottság erőfeszí
téseiért a jövőben a lop széle, 
sebb körű olvasottsága lesz 
a jutalom.

Szerkesztő bizottság

Novomber hónap a 
Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom 66. évforduló
ján kívül, számunkra még 
egy jeles napot tartogat. 
Városunk ugyanis novem
ber 29-én, 38 evvel ezelőtt 
szabadult fel. A II. világhá
ború itt e napon befejező
dött. Ne feledkezzünk meg 
e dátumról, rohanó éle
tünkben álljunk meg egy 
pillanatra és kegyelettel 
emlékezzünk meg a felsza
badulásunkért életükkel fi
zető hősökről. Emlékük fel
elevenítése különösen je
lentős most, amikor a világ 
újra tele van háborús fe
szültséggel. A II. világhábo
rúban elhunyt hősök sorsa 
vádlóan kiált: soha többet 
háborútl Nekünk, akik 
élünk, az a kötelességünk, 
hogy harcoljunk a békéért. 
Ezzel tartozunk a jelon és 
jövő nemzedékének egy
aránt.
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Társadalmi munka A jobbító őndékőual

Az üdülőért, 
Ábrahámhegyen

Vélemények az újítások elbírálásáról

Rövid nyári vakációját min
denki szeretné a legkelleme
sebben eltölteni. Szerencsés
nek mondhatja magát, aki 
szakszervezet; beutalóval csa
ládjával együtt két hétig gond. 
talonul élvezheti szabadságát a 
Balaton partján, az ábrahám- 
hegyi üdülőben.

Közérzetünket azonban nagy
mértékben befolyásolja környe
zetünk rendezettsége és bizony, 
az üdülő parkja nem tartozik a 
leggondozottabbak közé.

A III. sz. KISZ-alapszervezet 
szeptemberi taggyűlésén, ami
kor a beütemezett program vé
get ért, még néhányon együtt 
maradtunk. Ekkor vetette fel 
Balogh Atliláné szoc. pol. elő
adó, aki munkakörénél fogva 
jó| ismeri az ábrahámhegyi ál
lapotokat, hogy vállaljuk el a 
park rendbehozatalát. Félve a 
bizalmatlanságtól kissé félén
ken ajánlottuk fel társadalmi 
munkánkat az illetékeseknek, 
de kételyeink alaptalanok vol
tak, mert Sigora Irma szb-tit- 
kár és Kovács Jenő, a gyár 
gondnoka örömmel fogadták 
kezdeményezésünket.

Váratlan segítséget is kap
tunk. A Bátyai János szocialis
ta brigád felajánlotta segítsé
gét, és hogy társadalmi mun
kával szintén részt vesznek az 
üdülő szépítésében. Azonnal 
hozzáláttunk a szervezéshez, 
hogy még idén, a rossz idő be
állta előtt elvégezhessük a 
munka egy részét. Sigora Ir
mával és Kovács Jenővel egyez
tettük a munkák sorrendjét. 
Legfontosabbnak bizonyult a ke
rítés mellett végighúzódó sze
derbokrok kiirtása, amelyet 
majd követhet a tereprendezés, 
a park esztétikusabbá tétele, 
új bokrok, cserjék ültetése.

Október közepén, szombati 
napon hajnalban 8 fős brigád
dal, rengeteg szerszámmal és

Kiskertekben

Gyertya és* bor... Túl a borkóstolók ízlésén, e kettő is alkalmas 
az új nedű minősítésére. Ha átragyog a boron a fény...

A nyár elmúltával kiskert
jeinkben a betakarítás, szüret 
ideje következik. Mindent 
örömmel szedünk és tárolunk, 
mégis a szőlő szüretelése az 
igazi élmény, hiszen ez kissé 
családi ünnep is. Barátok, is
merősök segítik szedni a szőlőt, 
omelyre különösen a ház „ura" 
büszke, mert ennek a gyümölcs
nek sikeres feldolgozása cso
dálatos itallal örvendezteti meg 
a családot. Ahhoz, hogy sikeres 
legyen a szőlő feldolgozása és 
já borunk legyen a következő
ket ajánlom, mivel az új szőlő
fajtáknál, az új permetszerek 
felhasználása során már nem 
lehetünk biztosak a régi feldől.

kétnapi élelemmel indultak el 
a Balatonra. Szerencsére na
gyon szép napsütéses idő volt. 
Délelőtt fél tízkor már munká
hoz is láttunk. Motoros fűrész
szel vágtuk ki a vastagabb tör
zsű bokrokat, a kerítésre fonó
dott indákat metszőollóval vag
dostuk le. Melegítőben, kesz
tyűben dolgoztunk, de a tüskék 
állandóan beakadtak a ruhánk
ba és alaposan összekarmoltak 
bennünket. A munkát csak ak
kor hagytuk abba, amikor Hor
váth István, aki önként vállalta 
a főzést, szólt, hogy készen van 
az ebéd. Gyönyörűen megterí
tett asztallal várta a társasá
got és maximális kiszolgálás
ban részesültünk.

Igen jó hangulatban folytat
tuk a munkát délután 5 óráig. 
Rövid lazítás után meglátogat
tuk Németh Sándornál, az üdü
lő volt gondnokát, és nyugdíj
ba vonulása alkalmából a Do
hánygyár vezetősége nevében 
megköszöntük sokéves munká. 
ját. A társaságból csak Hor
váth István hiányzott akit tel
jesen „önzetlenül'’ a konyhában 
felejtettünk, hogy ne késő este 
kelljen hozzálátni a vacsora 
megfőzéséhez. Mire vissza
érkeztünk, megint terített asz
tallal várt bennünket, igaz ki
csit morcoson, amiért egyedül 
hagytuk.

Vasárnap délutánra befejez
tük a még visszalévő részen a 
bokrok kivágását. Eddig jutot
tunk el ezen a hét végén, de 
ez a sövény kiirtásának csak a 
könnyebbik része volt. Tavasz- 
szal, amint az időjárás meg
engedi, folytatjuk a bokortövek 
kiásásával, a gyökérzet elvágá
sával.

Reméljük, hogy a nyári sze
zonra egy szebb, gondozottabb 
park várja majd a pihenni vá
gyókat.

gozás sikerében. Ezek a per
metszerek ugyanis nemcsak a 
betegségektől védték meg sző
lőinket, hanem az erjedéshez 
szükséges borélesztők nagy ré
szét is elpusztítják. Az erjedés 
gyors megindítása pedig lénye, 
ges, épp ezért fajélesztő hasz
nálata szükséges, amely nem 
más. mint steril körülmények 
között előállított, nemes bor- 
élesztő. (A fajélesztő alkalma
zására pontos utasítást mellé
kelnek.)

A szőlő amennyiben nem volt 
közte rothadt, ledorálás után 
100 liter cefrére 2 dkg, borként

(Folytatás o 3. oldalon)

Három éve, 1981. január 4- 
én készült el vállalatunk ipar- 
jogvédelmi szabályzata. Annak 
idején igyekeztünk úgy elkészí
teni — figyelembe véve dolgo. 
zóink véleményét — az újítások 
sorsát irányító szabályzatot, 
hogy mindenki számára kedve
ző legyen. Az elmúlt évek ta
pasztalatairól érdeklődtem újí
tóktól, szakvéleményezőktől, 
nem jó dolgok, hanem prob
lémák, sérelmek után kutatva.

Sülé Gábor villamos csoport- 
vezető nem ért egyet vállala
tunknál uralkodó szemlélettel, 
miszerint a javaslattevőnek az 
újítás kivitelezése kötelessége. 
Tapasztalata szerint előfordul
tak olyan esetek, hogy műsza
kilag fejlettebb megoldások 
alkalmazhatóságát sok eset
ben a felhasználók akadályoz
zák. Vontatott üteműnek tartja 
a szakvéleményezést. Javasol
ta; a vállalati feladatterv tar
talmazza az épülő üzemi csar
nok kialakitásával kapcsola
tos problémákat is.

Hasznos tapasztalatok Pécsett Új műszaki könyvek

1983. május 4-én háromna
pos tapasztalatcserére mentek 
az I. kerületi vezető óvónők 
Hódmezővásárhelyre. Több 
óvoda megtekintése és szakmai 
értekezlete mellett a város fej
lődésével, művészetével ismer
kedhettünk meg. E három nap 
elteltével, búcsúzóul, szeretet
tel meghívtuk vendéglátó kol
léganőinket Pécsre. Ennek a 
meghívásnak tettek eleget, 
amikor október 13-án három 
napra Pécsre érkezett a 18 
vezető óvónő, a városi óvodai 
felügyelő és a művelődési osz
tály vezetője, Gál József.

Megérkezésük napján a Ne
velési Központot tekintették 
meg, mely sok látnivalóval bő
velkedett, hiszen hazánkban 
még csak három ilyen komp
lexum működik, mely magában 
foglalja az egészségügyi-okta
tási intézményeken kívül a 
közművelődési intézményeket 
is.

A délutáni pezsgőgyári láto
gatás után a szabolcsfalui óvo
dába kísértük vendégeinket. 
Ezen a találkozáson városunk 
szakfelügyelői is jelen voltak, 
Hochrein Lászlóné művelődési 
osztály óvodai csoportvezetőjé
vel együtt. Gál elvtárs megelé
gedéssel szólt arról, hogy 
Pécs város óvodáiban a gyer
mekek ideális körülmények kö
zött fejlődhetnek.

A szakmai tapasztalatcserére 
a második napon került sor az 
óvónők klubjában. Ezen a ta
lálkozáson a vezető óvónőkön 
kívül a művelődési osztály ve
zetője, Csorba Tivadar, vala
mint az óvodai gondnokság 
gazdasági vezetője és a Bara
nya megyei Továbbképzési In
tézet vezetője is részt vett.

A találkozás őszinte, baráti 
légkörben zajlott. Vendégeink 
megállapították, hogy mint me
gyei jogú város, óvodáink gaz
dasági helyzete nagyobb le
hetőséget tud biztosítani a tár
gyi feltételek megteremtéséhez.

Perlaky József fejlesztési cso
portvezető szerint élesebben el 
kellene határolni az újdonság 
fogalmát a benyújtott javas
latoknál, továbbá az újítások 
műszaki színvonalánál igénye
sebbnek kell lenni.

Drávavölgyi József csomago
lási főgépmester hosszúnak 
tartja az újítások átfutási ide
jét — a benyújtás és kifizetés 
között —, s ez véleménye sze
rint nem ösztönző. Sokéves 
tapasztalata szerint ötleteinek 
nagy részét a kényszer hozta 
létre, a munkavégzés könnyíté
se, a folyamatos üzem bizto
sításának érdekében, ami nem 
csak a javaslattevőknek, ha
nem az üzemrész dolgozóinak 
is előnyös. Hiányolja a segít
séget olyan esetekben, melyek
nél az elutasított újításokban 
levő jó részmegoldások nem 
kerülnek alkalmazásra. Ha a 
benyújtott javaslatoknak csak 
60—70 százaléka valósul meg, 
a vállalatnak akkor is nagyobb

Gál elvtárs hozzátette még, 
hogy bár Hódmezővásárhely 
járási székhely, azért az új 
óvodáik már náluk is tágasab
bak és igyekeznek több zöld 
teret biztosítani a gyermekek
nek. Örült annak, hogy elfo
gadta a pécsi óvónők meghí
vását, mert így kitekintve, még 
több segítséget tud majd nyúj
tani az óvónőinek. Ezen gaz
dag és hasznos beszélgetés 
utón került sor a dohánygyár 
megtekintésére. Az óvodában 
Vágó Imréné röviden ismertet
te vendégeinkkel a gyár fejlő
dését, alakulásától napjainkig. 
A gyárban Cserepes Károlyné 
vezetésével ismerkedhettek 
meg a cigarettagyártás teljes 
folyamatával.

Köszönetüket fejezték ki a 
vállalat igazgatójának, hogy 
lehetőséget biztosított számuk
ra betekinteni a gyár életébe.

Ezután került sor az óvoda 
látogatására, s bár a gyerme
kek már délutáni pihenőjüket 
töltötték, azért minden csopor
tot megnéztek.

Az ebéd vidám hangulat
ban zajlott. Az óvoda dolgozói 
meleg szeretettel fogadták a 
vendégeket. Óvónőink által ké
szített kedves kis ajándékok
nak külön-külön nagyon örül
tek. Sajnos, az ebéd utáni 
hosszabb beszélgetésre már 
nem volt lehetőség, hiszen 
hátra volt még a városnézés is. 
Este a pécsbányatelepi óvodá
ban zárult a nap. Másnap dél
előtt a Zsolnay, Vasarely Mú
zeumot és a Képcsarnokot 
nézük meg, melyet mecseki 
séta követett.

Végezetül a Zsdanov utcai 
óvodában, az I. kerület szak
felügyelőjének, dr. Szilágyi Be
főnének óvodájában búcsúz
tattuk vendégeinket.

Reméljük, hogy vendégeink 
gazdag tapasztalatokkal és 
maradandó élményekkel tér
tek haza.

Majorosi Lászlóné

kockázatot kellene vállalni a 
műszaki fejlődés érdekében. 
Magasabb újítási díj kifizeté
sét javasolja olyan újítások 
hasznosítása esetén, melyek ki
mutatható gazdasági ered
ményt nem hoznak.

Nagy Rezső csomagolás 
gépmester hiányolja a segít
séget olyan esetekben, amikor 
a javaslattevő nem tud előre
lépni újításának kivitelezése 
folyamán. Merevnek tartja a 
különböző osztályok ilyen irá
nyú kapcsolatát. Véleménye 
szerint változás történt az újí
tás hasznosságának elbírálá
sánál, mivel az egyszemélyi 
elbíráló személyesen meggyő
ződik a javaslat alkalmazha
tóságáról. Ankétokon az újítá
sokkal foglalkozók teljes köre 
vegyen részt, így a többség 
véleménye elősegíthetné a ja
vaslatok átfutási idejének csök
kentését. Brigádok is tegyenek 
felajánlást az újítómozgalom 
elősegítése érdekében.

A műszaki és közgazdasági 
könyvnapokon ez évben is szá
mos figyelemre méltó szak
könyv jelent meg.

Az építészet, építőipar téma
körben jelent meg Lochner— 
Dietmar: Tetőtér-beépítés c. 
könyve. Mint ismeretes, az 
utóbbi években hazánkban — 
a lakásgondokat enyhítendő — 
egyre nagyobb mértékben el
terjedt a meglévő épületek 
utólagos tetőtér-beépítése. A 
könyv segítséget nyújt az épít
kezőknek az építészeti tervezés 
kérdéseiben, a tetőszerkezet 
megvizsgálásában, a tetőszer- 
kezet átalakításában, ill. meg
erősítésében, valamint az al
kalmazható szerkezetek és ki
vitelezési módokban is.

A barkácsolók figyelmébe 
ajánljuk: Hegedűs János: Ke
rámia és Kőburkolatok c. 
könyvét. A házilag elkészíthe
tő kerámiai és kőburkolatok 
anyagainak és kivitelezési tech
nológiáinak megismertetésével 
a lakáskultúra fejlesztését és 
a barkácsolni szeretők munká. 
ját segíti elő a könyv. Ezen túl 
a kerámiaipari vállalatok leg
újabb termékeinek, a korszerű 
ragasztóanyagoknak és az új 
kivitelezési eljárásoknak bemu
tatásával az építőipari szak
emberek számára is új isme
reteket ad.

A gépészet témakörben most 
jelent meg átdolgozott kiadás
ban Szentkuti Károly: Szer
számbefogó készülékek c. 
könyve. Igen fontos szerepet 
töltenek be a szerszám befogó 
készülékek, úgy a termelékeny
ségben, mint a minőségben. 
Ha könnyebbé, gyorsabbá és 
pontosabbá teszik a szerszám 
befogását, ezáltal csökken a 
mellékidő és pontosabbá válik 
a megmunkálás. Ez a könyv

Tervezzünk cigaretta cimjelzéket
Vannak olyan dolgozóink, 

akik rendelkeznek bizonyos, te
hetséggel vagy hajlammal, 
amit széles körben nem ismer, 
nek. Az újság hasábjait hasz
náljuk fel ezúttal arra, hogy a 
rajzkészséggel rendelkező
munkatársainkat megtaláljuk. 
Várjuk olyan egyének jelentke
zését, ak| szépen tud rajzolni, 
festeni és szívesen vállalkozna 
arra, hogy új termékeink cím- 
jelzékéhez grafikai tervezete
ket készítsen. Külön nem kell 
bemutatni, hogy ezeknek ho
gyan kell kinézni, hiszen bárki 
kezébe vesz egy cigarettacso
magot, a külső ábra, feirat, 
színezés láttán máris eldönt
heti. hogy ilyet vagy ehhez 
hasonlót tudna-e „alkotni".

Kérjük, hogy a szerénységet 
félretéve, jelentkezzenek Mol
nár Adámné technológia, ősz- 
tályvezetőnél, oki további 
instrukciót fog adni a vázlat

Kajcsa László termelési osz
tályvezető késedelmesnek tart
ja a kísérleti szerződések kéz
hezvételét, javasolja a kísérlet 
lépcsőjének kiiktatását abban 
az esetben, ha a javaslat- 
tevőnek munkahelyi vezetője 
engedélyt ad ötlete alkalmazá
sához.

Fentieket olvasva többekben 
felmerülhet az a gyanú, hogy 
vállalatunk újítómozgalma
mélyponton van. E cikk meg
írásával nem az volt a célom, 
hogy ilyen hangulatot keltsek, 
csupán rá szerettem volna vi
lágítani olyan problémákra, 
melyek megoldása nem egy 
vagy két ember kötelessége, 
hanem valamennyiünkké. Tudo
másul kell vennünk, hogy o 
jó ötletek kivitelezése és al
kalmazása - saját érdekünk
ben — mindannyiunk ügyévé 
kell hogy váljon.

Futó Endréné

megismertet a gyalu-, véső-, 
fúró-, maró- és köszörűgépek 
szerszámbefogóival, használa
tukkal és szerkezetükkel.

A Gyártóeszköz-gazdálkodók 
zsebkönyve (szerk. Dr. Popró- 
csi István) áttekintést ad ® 
sajtoló, a műanyagalakító, ® 
forgácsoló szerszámokról és 
készülékekről, valamint a mé
rőeszközökről. Foglalkozik a 
szerszámok élettartamával, «• 
szerszámok hibáival, javításá
val is.

Akiket a híradástechnika ér
dekel, figyelmükbe ajánlom 
Csabai Dániel: Magnósok Év
könyve, 1983. c. könyvét. Az új 
évkönyv első felében szakma1 
aktualitásokról olvashatunk 
részletes beszámolót, megis
merkedhetünk a legújabb rá
dió-magnókkal, a mikrokazet- 
tás készülékekkel és a HI-FI 
technika újdonságaival. Külön 
érdeklődésre tarthat számot ® 
hazai gyakorlatban kevéssé 
ismert hosszú távú próbák le
írása tíz különböző típusú ka
zettás magnóról.

A számítástechnika területé
ről Kocsis András: Programo
zás BASIC-nyelven c. könyve 
jelent meg. A mini- és mikro
számítógépek tömeges elter
jedése felkeltette az érdeklő
dést a „kisgépes" programo
zási nyelvek iránt. E könyv 
alapján a kutatók, mérnökök, 
közgazdászok elsajátíthatják 
tanfolyamon vagy autodidakta 
módon — a BASIC programo
zási nyelvet. Az első fejezetek 
a számítógépet, a programo
zást kevésbé ismerőknek szól
nak, továbbá a BASIC progra
mozással ismerteti meg az ol
vasót, majd a program teszte
léséről és javításáról olvasha
tunk benne.

Szőke Jónosnó

terv elkészítésével kapcsolat
ban.

Bízunk abban, hogy néhány 
„titkolt" tehetség élni fog 0 
felhívás adta lehetőséggel, és 
kibontakoztatja rajztudását.

A vállalatnak lehetősége 
van arra, hogy a megfelel® 
színvonalú alkotásokat hono
rálja.
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Észrevételek több oldalról

A munkahelyi demokráciáról
Törzsgárda

„Harmincévesek”
Mint arról már korábbi szá

mainkban írtunk, ebben az év
ben .módosítottuk a munkahe
lyi demokrácia fórumainak mű
ködési rendjét, ezzel együtt ° 
termelési tanácskozások ko
rábbi formáját is váloztattuk. 
Erre a változtatásra azért volt 
szükség, mert az idők folya
mán a termelési tanácskozá
sok nem töltötték be szerepü
ket. túlsúlyba kerültek a for
mális elemek, melynek egye
nes következménye lett az ér
dektelenség.

Minden dolgozónak, aki egy 
adott közösségben munkát vé
gez, emberi igénye, hogy időn
ként tájékoztatást kapjon mun
kájának eredményéről, hiá
nyosságairól, ezenkívül az em
berek nagy részét az is érdek
li, hogy a szűk munkahelyi 
közösségen kívül mi történik. 
Szükséges azt is tudni, hogy 
adott időszakban melyek a 
legfontosabb feladatok, távo
labbi célok, melyek megvaló
sítása a dolgozókra várnak. Az 
információszerzésen kívül olyan 
igény is van az emberekben, 
hogy maguk is elmondják azo
kat a problémákat, amelyek 
munkájukkal összefüggenek, 
esetlegesen akadáyozzák őket, 
esetleg választ várnak veze
tőiktől kérdéseikre, javasla
taikra.

A vállalat gazdasági és tár
sadalmi vezetői igen sokat 
foglalkoztak azzal, hogy ezek
nek a követelményeknek, igé
nyeknek a jövőben jobban ele. 
get tudjanak tenni. Különféle 
módszerek jöttek számításba, 
melyek közül azt találták leg
jobbnak, hogy a tanácskozá
sok előtt úgynevezett problé
mafeltáró megbeszéléseket vé
gezzenek a vállalat vezetői. 
Ezek a megbeszélések közép
vezetői szinttől csoportvezetőig 
terjedtek ki, a csoportvezetők 
pedig a dolgozók problémáit 
gyűjtötték össze. Az olvasóban 
jogosan merülhetne fel egy 
olyan kérdés, hogy nem túlzot
tan „megrendezett” az ilyen 
jellegű tanácskozás? Nincs 
„agyonszervezve”? Kétségte
len, hogy a gyakorlatban köny. 
nyen beleeshetünk ilyen hi
bákba, de a módszer mellett 
több érv szólt, mint ellene. 
Kevés olyan ember van. aki 
szívesen beszél nyilvánosság 
előtt, kicsi annak is a való
színűsége, hogy egy rövid tá
jékoztató után kapásból felso
rolja az éppen legégetőbb 
problémákat. Ha ez mégis 
megtörténik, akkor számítani 
lehet egy más jellegű problé
mára is, mégpedig arra, hogy 
nem biztos az, hogy az előadó 
pontos, netán határidőt is tar
talmazó választ tud a kérdé
sekre adni, holott a tanácsko
zásoknak az a leglényegesebb 
pontja. Ezért választottuk te
hát 01 előzetes megkérdezést, 
így a vezető o két hét alatt 
megkapott kérdéseket megbe- 
szélhette a társosztályokkal, és 
a tanácskozásra felkészülten, 
konkrét választ tudott adni — 
az esetek nagy többségében. 
Szinte mindegyik megbeszélé
sen részt vett egy-egy terület 
vezetője, a vállalatvezetőség 
képviselője és válaszolt a dol
gozók kérdéseire. Természete
sen a tanácskozáson bárki fel. 
tehetett kérdéseket, kiegészít
hette az előadó tájékoztatását.

Korábban csak a fizikai dol
gozókat foglalkoztató területe, 
ken tartottunk ilyen jellegű 
megbeszéléseket. Az alkalma
zotti állományban dolgozó 
munkatársainkkal előzetesen 
beszélgettünk és ők is szüksé
gesnek tartották, hogy hason
lóan a termelésben dolgozó
kéhoz, legyen lehetőségük 
szervezett formában tájékozód, 
ni, véleményüket, javaslataikat 
elmondani. így tehát ugyan
olyan formában történtek a ta. 
nácskozások, mint más terüle
ten.

A gondos előkészítő munka 
után kíváncsian vártuk az első 
visszajelzéseket. A jegyzőköny

vek alapján még jelenleg is a 
kérdések feldolgozása folyik — 
vállalati szinten több mint 500 
olyan kérdés érkezett a dol
gozóktól, melyekkel érdemben 
kell és érdemes is fogalkozni 
—, ezért csak tájékoztatás 
szintjén tudunk most véleményt 
nyilvánítani.

Szinte mindegyik területen 
nagyon jó volt a megjelenés. 
Ez egyáltalán nem elhanya
golható, hiszen a korábbiak
ban ez is egyik probléma volt. 
A tájékoztatót tartó vezetők 
legnagyobb része lelkiismere
tesen fekészült és színvonalas 
bevezetőt tartott. A dolgozók 
által beadott kérdésekre min
den esetben válaszoltak, talán 
a jövőben arra kell törekedni, 
hogy kevesebb legyen az olyan 
válasz, amely bizonytalan, 
nem határidős. A kérdések leg
nagyobb része az ösztönző 
bérrendszerrel, műszaki, tech
nológiai jellegű problémákkal 
foglalkozott. Nagyon jó kez
deményezés volt az, hogy a 
filtergyártási osztályon és a 
gyártásban külön tanácskoz
tak a gépmesterek. Ez már a 
tartalmi munka színvonalát 
emelte, tudniillik, a speciáli
san ezt a réteget érintő és 
érdeklő kérdéseket nem kel
lett a gépvezetőknek, szedő
nek végighallgatni, a tanács
kozás tulajdonképpen egy 
nagyon jó konzultáció lett, 
melyből a vezetők igen hasz
nos tapasztalatokat szereztek. 
A gépmesterek tanácskozásán 
hangzott el a legtöbb javaslat 
is, amely azt mutatja, hogy a 
dolgozók nagy része nemcsak 
megállapítja a hibákat, ha
nem gondolkozik azon is, hogy 
azokat hogy lehet megszün
tetni.

A tanácskozások hangulata, 
a dolgozók hozzáállása azt bi 
zonyítja, hogy a korábban ta
pasztalt érdektelenség valószí
nű a nem megfelelő előkészí
tés, a felvetett kérdések nem 
mindig pontos megválaszolá
sa, sok esetben az intézkedé
sek elmulasztása miatt volt. A 
jövőben arra kell törekednünk, 
hogy még érzékenyebben, 
gyorsabban reagáljunk a prob
lémákra, így tudjuk csak a 
megszerzett bizalmat megtarta
ni, megerősíteni.

Sigora Irma

Miben látják a dolgozók a 
különbséget az idei termelési 
tanácskozás és a korábbiak 
között?

Takács Lósz/á gyártási beál
lító gépmester a következő 
észrevételeket mondta el:

— A tanácskozás előtti hi
bafeltárást és a kérdések ösz- 
szegzését jó dolognak tartom. 
Egyrészt a kérdésfeltevésre 
nem megy el az idő a tanácsa 
kozáson, tehát a válaszoké a 
fő hangsúly. Másrészt jut idő 
a „kötetlenebb", közvetlen be
szélgetésre is. Továbbá így 
lehetőségünk van a problémák 
összeszedésére, tehát nem sik
kad el egy-egy kérdés, örülök 
annak, hogy a beállító gép
mestereknek külön biztosítottak 
lehetőséget a konkrét gépésze
ti hibák megbeszélésére. Úgy 
tűnik, ez elősegíti a mielőbbi 
hibaelhárítást, valamint a fo
lyamatos megoldásra való tö
rekvést.

— Megemlíthető-e valami 
hátrány is a nyilvánvaló elő

nyök mellett?
— Hátrányt abban látok, 

hogy a feltett kérdések névte
lenek, így egy-egy kérdésben1 
nem biztos az, hogy az egesz 
osztályt érintő problémáról van 
szó Valamint a kerdesekben 
— beosztástól függően — 
nem valószínű, hogy azonos 
álláspontok és vélemények 
tükröződnek.

Néhány évvel ezelőtt meg
jelent rendelet értelmében a 
törzsgárdadolgozóknak a ju
talmat 5 évenként adják a 
vállalatoknál. A Pécsi Dohány
gyár ezeket a jutalmakat no
vember 7.-e alkalmával rende
zett ünnepségeken adta át a 
20, 25 és 30 éve a gyárban 
dolgozó embereknek. 30 év 
igen hosszú idő, jelenleg két 
vállalati dolgozó van: Loósz 
Lajosné és Drávavölgyi József, 
aki idén tartja 30 éves jubi
leumát

Loósz Lajosné anyag- és 
áruforgalmi osztályvezető-he
lyettes 1953. december 1-én 
lépett be a Pécsi Dohánygyár 
kapuján.

— Nagyon régen volt és 
nagyon fiatal voltam még ak
kor: 22 éves, tapasztalatlan
kislányként kezdtem a mun
kámat Noha másik munka
helyről jöttem át, ez a mun- 
terület új volt számomra, en
nek ellenére nagyon hamar 
megszoktam az új munkát, a 
munkatársakat és a gyárat.

— Könnyű volt abban az 
időben beilleszkedni a kollek
tívába?

— Tőlem legalább 10 évvel 
idősebbek közé csöppentem, 
mégsem éreztem magam so
káig idegennek. Más volt ak
kor a légkör, mint most Köz
vetlenebbek és őszintébbek 
voltak akkor az emberek, s 
ezzel együtt járt az is, hogy 
sok közös megmozdulást szer
veztek. Hangulatos névnapok, 
családi estek és kirándulások 
voltak abban az időben. Mi
vel a kollektíva és a munka
köri tevékenységem is megfe
lelt jól éreztem magam és 
igyekeztem beilleszkedni.

— Ma már anyag- és áru
forgalmi osztályvezető-helyet
tesi beosztásban dolgozik. Mi
lyen hosszú volt az ide vezető 
út?

— Elmondhatom, hogy hosz- 
szú volt, hiszen 1981-ben ne
veztek ki osztályvezető-helyet
tesnek, előtte pár évvel pedig 
csoportvezetőnek. Hosszú éve
ken keresztül dolgoztam a ke. 
reskedelmi osztályon beosztott
kén, de ebben az időben is 
én voltam a termeléshez szük
séges alap- és segédanyag- 
,,beszerző”. Ezt én szívesen 
csináltam régen is, ma is — 
ez a titka annak, hogy itt ma
radtam évtizedeken keresztül.

— Vannak-e mélypontok, 
amikor úgy érzi az ember, 
hogy most nincs tovább, el 
kell menni és munkahelyet 
változtatni?

— Azt hiszem, kevés ember 
mondhatja el, hogy ilyesmire 
sohasem gondolt. Én is gon
doltam, de volt mindig valami, 
vagy valaki, ami átsegített 
ezen, így maradtam, most azt 
mondom, hogy megérte.

Erzsiké szívvel-lélekkel végzi 
a munkáját. Folyton csörög a 
telefon, intézkedik: — Hol-

— A jövőre nézve van-e 
olyan javaslat, amit érdemes 
továbbadni, annak érdekében, 
hogy még színvonalasabb le

jgyen a termelési tanácskozás?

— Igen. Mégpedig az, ha 
egy kérdés feltevése után 
a megoldás egy esetleges in
tézkedés, akkor annak beve
zetése előtt ki kell kérni a dol
gozók véleményét is. Előfordul
hat ugyanis, hogy a felvetett 
probléma 15 ember problémá
ja, de szinte alig vagy nem is 
érinti a többi 80—90 dolgozót.

A papírosztály dolgozóinak 
megtartott ermelési tanácsko
zásról Kovács Éva filtergyártá
si gépvezető mondta el észre
vételeit.

— Mennyiben hozott újat ez 
az új rendszerű termelési ta
nácskozás?

— Jónak tartom, hogy az 
adott területet érintő kérdése
ket, problémákat előre össze
gyűjtötték és így a válasz
adással is fel tudtak készülni 
az illetékesek. így azok, akik 
jelen voltak a tanácskozáson, 
csak az őket érintő témákat 
kísérhették figyelemmel, nem 
ment el idő a többi osztály 
problémáinak meghallgatásá
val. Ezzel az új megoldással 
elérhető az, hogy az adott 
osztály problémáival részlete
sebben foglalkozzanak és a 
válaszadás is konkrétabbá vál
jon. Amit még jónak tartottam, 
az volt, hogy a felső vezetés 
is képviseltette magát a mi 
termelési tanácskozásunkon, és 
így közvetlenül is hallhatták 
problémáinkat.

— A problémákra adott vá
laszokat kielégítőnek találta?

- Többségében igen, bár 
volt egy-két dolog, amire nem 
kaptunk határozott választ. 
Ilyen pl. a kaliber kérdése. Az 
osztályon dolgozók már na
gyon régóta szeretnék azt, 
hogy minden gépnél — és 
természetesen a MEO-nál is
— egységes kaliber legyen. 
Ugyanis a kaliberek kopottak 
és szinte minden kaliber mást 
mutat ugyanarra a filterre. 
Molnár Adám főmérnök igére, 
tét tett arra, hogy még az idén 
felszerelik az új (pneumatikus) 
kalibereket, viszont a 2. szene- 
ző gépen már megtalálható 
átmérővizsgáló és az általunk 
használatos kaliber mérési 
eredményei időnként nagy 
szórást mutatnak a filterek át
mérőjére vonatkozóan. A má
sik megoldatlan probléma a 
kombináló gépek filtertartó 
garatjainak kérdése. Ezek a 
mostaniak elég nehezek, és bi
zony ha jól megy a gép, ak
kor a műszak végére már na
gyon fáj a csuklónk. A válasz
ban elmondták, hogy már két 
hónapja dolgoznak az új fil
tertartó garaton, de mi még 
azóta sem kaptunk belő
lük. A Lábatlan! filterburkoló 
és a krepp-alapanyag változó 
minősége pedig már régóta 
foglalkoztatja az osztály dol
gozóit és nem is tudjuk, hogy 
ebben mikor lesz változás.

— Van-e valami javaslata a 
későbbiekben megtartandó ter
melési tanácskozásra vonatko
zóan?

— Szerintem fokozatosan 
kellene összegyűjteni a prob
lémákat, s így a termelési ta
nácskozás előkészítése is egy
szerűbbé válna. A másik a fel
vetett problémák megoldására 
vonatkozik. Szeretnénk, ha 
konkrét határidőket kapnánk, 
és ezeket be is tartaná a felső 
vezetés. Ugyanis a mostani 
tanácskozás az előzőekhez ké
pest több jó változást hozott
— amj az érdeklődésben is 
megmutatkozott —, így J”1 
most reménykedünk és kíván
csian várjuk azt. hogy a fel
vetett problémáink mielőbb 
megoldódjanak.

T. S.-K, J.

3ó ha
Munkatermelékenység — ha

tékonyság: gyakran használt 
fogalmak, sokszor talán össze 
is tévesztjük őket.

A munkatermelékenység tulaj
donképpen az élő munka haté
konyságát mutatja, amelyet az 
egységnyi munkaidő (pl. egy 
óra, egy műszak stb.) alatt ter
mékek mennyisége határoz 
meg. A munkatermelékenység 
alakulását meghatározó ténye
zőket két csoportra oszthatjuk:

— beruházásokkal kapcsola
tosak (pl. technikai felszerelt
ség javítása),

— állóeszközökkel kapcsola
tosak (szervezési megoldások).

A termelékenység mérése 
igen fontos mutató, amely a 
gazdaság fejlettségét jellemzi. 
A hatékonyság a termelési té
nyezők felhasználásának ered
ményességét mutatja, végső so-

napra be fog érkezni a cím- 
jelzék, a kocsi már elment — 
hallom. És ez így megy rend
szeresen.

— A dohányipari tröszti szer
vezet megszűntével megnöve
kedett a felelősségünk és a fel
adatunk is. Ez állandóan így 
megy, figyelni a raktárkészle
tet, intézkedni az anyagok 
megrendeléséről. Nagyon fon
tosnak tartom ebben a munká
ban a személyes kapcsolatok 
kialakítását, a vállalaton belül 
és a külső partnervállalatokkal 
is. Jól ismerem a vállalati mun
katársakat, ami az én munka
körömben nagy előny. Ügy ér
zem, hogy majd nyugdíjas 
éveimben is szívesen gondolok 
vissza az itt eltöltött évekre. 
De addig még van három ne
héz év...

*
Drávavölgyi József a csoma

golási osztályon főgépmester. 
Decemberben lesz 30 éve, hogy 
a Pécsi Dohánygyárban a cso
magológépek javításával, üze
meltetésével foglalkozik.

— Nagyon jól emlékszem 
arra az időszakra, amikor meg
kezdtem itt a munkaviszonyo
mat. Kitanult szakmám szerint 
órás vagyok, az 1950-es évek
ben nagyon nehéz volt elhe
lyezkedni, így protekcióval si
került bekerülnöm a gyárba. A 
csomagolásban 3—4 műszerész 
volt abban az időben, én vol
tam köztük a legfiatalabb. Ne
héz helyzetem volt, az idősebb, 
gyakorlott gépmesterek féltve 
őrizték megszerzett tapasztala
taikat. Szinte úgy kellett elles
nem tőlük a szükséges ismere
teket. De éreztem, hogy emiatt 
nem szabad csüggedni. Sokáig 
bennem maradtak a protekto- 
rom szavai: „Jóska, szégyent 
ne hozz se rám, se a szakmá
ra"!

— Drávavölgyi Jóska nem ho
zott szégyent, alig telt el egy
néhány év és fiatalon kiváló 
dolgozó lett.

— Nagyon szerettem a sze
relést, a barkácsolást, a gépe
ket is hamar megkedveltem. A 
régi műszerészek nyugdíjba 
mentek, hamarosan én lettem 
a csomagolásban a szakma te
kintélye, mivel valamennyi most 
üzemelő csomagológépet én 
vettem át az üzembe helyező 
szerelőktől.

— Elégedett volt-e fizetésé
vel? Nem vágyott-e vissza az 
órás szakmába?

— Én mindig kiemelt fizetést 
kaptam a műszerészek között, 
a kitanult mesterségemhez pe
dig sohasem lettem hűtlen, 
még most is szívesen javítga
tok órát, valamint éveken át 
csináltam másodállásban.

— Az eltelt harminc év alatt, 
biztosan voltak olyan idősza
kok is, amikor nem ment min
den zökkenőmentesen.

— Az ember hajlamos arra, 
hogy a rosszat elfelejtse és 
csak a jóra emlékezzen. De

tudjuk
ron az összes ráfordítás és az 
eredmény viszonya. A munka 
hatékonysága akkor növekszik, 
ha a termékenység előállítá
sához szükséges élő és holt
munka mennyisége csökken. 
Az élő munka termelékenysé
gének alakulása mellett fon
tos figyelni az ún. „tárgyiasult 
munka" hatékonyságának vál
tozását is. Ezért mérik az álló
eszközök, a beruházások haté
konyságát, a termelés anyag
igényességét. A hatékonyság 
növekedése népgazdasági szin
ten azt jelenti, hogy a társa
dalmi terméken belül a nem
zeti jövedelem aránya nő, a 
pótlási alap hányada pedig 
csökken.

Vállalati szinten a hatékony
ság változását a jövedelmező
ség és a nyereség alakulása 
mutatja.

Simon Éva

valóban előfordult, hogy a cso
magolás rfem volt ilyen „csön
des”, problémamentes osztály, 
mint manapság. Mi ennek a 
nyitja? Kell hozzá a jó kollek
tíva, megfelelő vezetés. Most 
nálunk, az osztályon sikerült ezt 
kialakítani. A gépmesterek 
munkáját én fogom össze, a 
tok év alatt szerzett tudásomat 
nem akarom a fiatalok előtt 
elrejteni. Hiszem, hogy jó kol
légákra van szükség és a ter
melést sikeresen csak kollektív 
munkával lehet megoldani.

Szerettem, és ma, a megnö
vekedett feladatok mellett is 
szeretem a munkámat, így lehet 
30 évet és még néhányat eltöl
teni egyazon munkahelyen.

Most kapta meg a kiváló 
munkavégzésért a miniszteri 
kitüntetést. Gratulálunk Dráva
völgyi Józsefnek I

M. J.

Humor
— Pistike, mosd meg a ke

zed, mert nagyon piszkos.
— Ma nem mosom meg — 

mondja Pistike — úgyis köd 
van kint

Józsikától megkérdezi az is
kolában a tanító:

— Ha anyádnak van két al
mája és az egyiket odaadja 
Janikának, a másikat Laciká
nak, mi marad neked?

— Két megevett alma.

A kis ipari tanulót megkér
dezi az apja:

— Na fiam, hogy haladsz a 
műhelyben?

— A napokban előléptem 
— mondja a fiú.

— Hogyan?
— Már szabad nevetnem, 

ha a tanárunk egyest ad a 
másik gyereknek.

Kiskertekben
(Folytatás a 2. oldalról)

szórjunk és jól keverjük el. A 
kénezéstól ne féljünk, mert a 
kén segít megszabadítani azok
tól a mikrobáktól, mely a must
ban találhatók és számos bőr
betegség előidézője.

Tudnunk kell, hogy 100 liter 
bor készre kezeléséig 5 dkg 
borkénre van szükségünk. En
nek felhasználását már most 
kell kezdenünk, hogy a későb
biek során (erjedés után) minél 
kevesebbet használjunk fel. A 
ledarált szőlőt egy napig állni 
hagyjuk (áztatás) csak ezután 
préseljük. A must elválasztásá
val ne siessünk, had legyen jó 
zamaté. Az így nyert mustot a 
gondosan kimosott és gyengén 
kénezett (100 1 = 1/4 szál kén) 
hordába töltjük. A hordóba töl
tött must cukorfokát állítsák be 
és utána azonnal oltsuk be az 
előre elkészített ajélesztővel. 
hogy az erjedés gyorsan és ha. 
tározottan induljon meg. A za
jos főerjedés 2—3 nap. Utána 
1—2 heti utóerjedésben folyta
tódik. A főerjedés ideje alatt 
vigyázzunk mustunk ne mele
gedjen. Amennyiben 25 Celsius, 
fok fölé emelkedne hőmérsék
lete, fejtsük át egy másik hor
dóba, hogy kissé lehűljön. A 
másik hordót már kénezni nem 
szabad. Ugyanis erjedő must 
kénezésével hibát követhetünk 
el. Az átfejtésre azért van szűk. 
ség túlmelegedett mustnál, mert 
a túlmelegedés folytán tejsavas 
erjedés alakulhat ki és újborunk 
kellemetlen ízű lesz.

Erjedés után (idő nincs meg
határozva) újborunkat azonnal 
válasszuk el durva seprőjétől. 
Ez még ne számítson fejtésnek, 
majd töltsük fel hordóinkat. Az 
igazi fejtés (első) csak decem
ber hónapban következik, mikor 
borunk kissé letisztult. Ekkor in. 
dítjuk el újborunkat a fejlődés 
útjára. Addig is az újbor (mur. 
ci) kóstolgatásával leljék örö
müket mindazok okik ezt a 
fenséges italt kedvelik.

Drávavölgyi József



Teslvérlapunk

az udvar közepirül

Nőknek erről-arról

Hal és különleges 
palacsinta

Tapasztalatok az udvar 
közepirül,

avagy egy udvaros
feljegyjései.

Rimséges népek vagyunk.

Akki eztet érti az magya
rázza el nikem, hogy hun ál
lok, mer az istennek se tu
dom megfagyuzni világlá
tott agyam kunkorgóival. 
Hallottam rigen olyanrul, 
hogy ezer arcú hős, de ma 
mán ilyenek a fasor erányá- 
ba nincsenek, viszont két 
arcú hős — tyű a teremtisit 
— több il mint szegedi bo
szorkány pedig abbul is vöt 
annyi mint riten a fű. Ezeknek 
litezik egy olyan boszorká
nyos viselkedésük, hogy nem 
is láttya ükét az ember fija, 
így sejtem, hogy nem sokat 
láttak Hetükbe magok se.

Látom az ábrázattyán, 
ahogy olvassa szeginy írá
som, hogy nem esik le kik- 
rül vóna szó de világositok, 
oszt mingyá másként láttya.

Szóval felebarátaink nagy 
többsiginek két arca van, 
ispeg otthoni vagyis maszek 
meg oszt vállalati azaz ál
lami. Filozofikus ismereim 
szintyén e két alaptézist ál
lítottam fel mert kiegészítés
ként még litezik ennihány 
embernil pótarc is, de a most 
mellikes. Megállapításomra 
a következő irvinyek ülnek, 
melyeket mesmeg tanúság
ként kívánnék kinyilatkoztat
ni.

A Cérnametélt és Tökgya- 
lu Előállító szövetkezetnek 

is cilja, hogy mindent a dol
gozó társak idekébe, kinyel- 
mibe tegyen oszt javiccsa a 
munkahelyi ájert. Például, 
cégünk sok rongyos bonkót 
tejel le az őtözők és fürdők 
felújítására, s a dolgozó ezt 
el is várja. Amíg a meló szip 
lassan haladozik a dogozó 
tűri is hogy körülményei mos
tohábbak és e higyék el di
cséretes is. Csakhó jön a 
dolgozó vállalati vagy mint 
korábban emlitém állami ar
ca oszt előlip tulajdonosi 
szemlélettye, de. fonákul mer 
vagy lop vagy rongál.

Megniztem a fürdőnket 
amikor átatták meg oszt lát
tam egy hónap múlva, azaz

új mérőberendezés

Oj, korszerű berendezés működik gyárunkban a Ittál: a
száraz kondenzátormérő műszer. Képünkön Varga Gyozöné dol- 
gozik az új berendezésen.

beszilek itt össze vissza mer 
egy hónap után mán sok 
mindent nem láttam. Pl.: aj- 
tóbul eltűnt a zárója, a viz- 
csaprul a csatlakodra vig, 
mosdó katyló alul a sifon, 
meg oszt ami rimsiges érde
kes a zuhanyozó rózsák. Hát 
e csak azir irdekes mer ki
kértem a dogozó társaim vi- 
leminyit ami kissé melybe is 
taszított. Aszongyák egye
sek hogy szórja a vizet — bár 
szerintem azir is van — oszt 
testáztatás közepette levize- 
lődik a hajuk. Logika viszont 
van hogy az én jó istenem 
hajiccsa ükét a villahajtóba, 
mer ha lecsavarta oszt vas
tag sugárba a vállára csu
rog a lé akkor tán száraz 
marad a fiitett fürtye — a 
frászt. De ha meg nem jó 
mir viszi haza, mer ott mán 
a háztájiba jó? Jó, de mig 
mennyire, mer ott még meg 
is becsüli az állami tulajt 
donábul hazavittet, oszt mig 
felkipeli a gyerekit ha nem 
becsüli meg,

Assziszem mán dereng a 
kétarcú emberek lite csak 
nem tuggyuk kik azok, mer 
mindenki ártatlan mint a 
birka amék hónap születik 
de . mégis rongálódik, meg 
eltűnik sok minden.

Folytathatnám reggelig de 
azt is tóm hogy e mán pi
szok 'unalmas frázis minden
kinek oszt unnya is, de mig- 
se tuggyuk megbedsülni álla
mi környezetünket.

Erőltessék meg agyukat 
azut verjék e kicsit a falhoz 
miután számoltak. Ha otthun 
havonta vízcsapot cserilni- 
nek az iv vigire alsóhangon 
kitenne vagy nigy darab Ady 
nevű költőt, most ezt tegyik 
át vállalati szintre akin nem 
egyet hanem sokat kell cse- 
rilni, mennyi a. A vigin ami
kor a nyerésig úszik, a mor- 
vog legjobban akki legtöb
bet tett a rongálásban.

Azir utojjára csak aztat 
kérném, hogy kimijjük e 
mást, meg az állami tulaj
dont és szógáljon tanuság- 
kint Szövetkezetünk a Do
hánygyári szakiknak is.

ezt üzeni Bugyi Sándor

(Ezt a cikket akár rólunk is 
írhatták volna?!)

Keresztrejtvény

VÍZSZINTES: 1. Szabó Lő
rinc „Szamártövis" című versé
ből idézünk: „Lilabóbitás út- 
széli gyom ..." (Folytatás a 
rejtvény függ. 7. és 14. számú 
soraiban.) 14. Keskeny deszka- 
híd. 15. Ablaktalan lakóhelyi
ség. 16. Pest környéki falu volt 
(1950 óta Dunakeszi). 17. Majd
nem egyl 18. Iskola a gyerekek 
nyelvén. 19. Len végei. 20. Kör 
alakú folt. 21. Fehér szárnyú, 
piros csőrű sirály. 23. Virágta- 
lan növény szaporítósejtje. 25. 
Egyforma betűk. 26. „Régi... 
focija", magyar film. 27. Köz
ség Hódmezővásárhely közelé
ben. 29. Ruha szélét levarr.
30. Nem éghető ásványi anyag.
31. Kettős betű. 33. Fogazott 
levelű, ritka növény. 34. A ve
réb is ez. 36. Csónakot hajtó 
lapátok. 38. Olasz világsláger. 
39. Erőszakosan leválaszt. 40. 
Elrugaszkodni. 42. Szovjet re
pülőgéptípus. 43. Kálium és 
kén. 45. Brit hosszmérték. 47. 
Felzaklat. 50. SU kikötő a Kó
ma partján. 52. Római 601-es. 
54. Betanított vadászkutya. 55. 
Kiváló csehszlovák teniszező. 
56. Édesség. 58. Doktor röv. 
59. Vaspálya. 60. JZ. 61. Svéd 
város, Stockholmtól északra. 
62. Púpos hátú állat. 64. Hivat
kozó.

FOGGÖLEGES: 2. Hozzáta
pad. 3. Állatlak. 4. Önző ér
dekszövetség. 5. Gyermekversek 
népszerű költője volt (Lajos, 
1850—1914). 6. Rövidhullámú
röv. 8. Gálád. 9. Róla azonos

Szabványosítás
Határozatot hozott a Do

hányipari Szabványosítási Szak
értői Bizottság a köztermesz
tésben lévő új dohányfajták 
szabványosítása tárgyában, 
mélynek értelmében a Pallagi 
sárga és a Nyírségi—I. dohá
nyok a minőségi követelményt 
illetően feleljenek meg a Kál

Eredmények Egerből
Az Egri Dohánygyár gazda

sági vezetését számoltatta be a 
vállalati terv I. félévi teljesíté
séről a pártvezetőség augusz
tus eleji ülésén — olvashatjuk 
testvérlapunkban. A beszámoló
ból megtudhatjuk, hogy éves 
termelési tervük a bázishoz ké
pest alacsonyabb cigarettater
melést irányzott elő, s ebből az 
I. félévi program csupán 
88,2%-° ° bázisban elért ter
melésnek.

A cigarettafogyasztás növe
kedése következtében értékesí. 
tési lehetőségeik javultak, így 
az I. félévi programot 234 mil
lió db cigarettával túlteljesítve, 
a tervhez képest 7,8%-os több
lettermelést értek el. Termék- 
összetétel tekintetében 280 mil
lió db-os túlgyártás van F. 
Symphoniából.

Az I. félévi dohánymegtaka
rításuk jelentős mind a bázis
hoz, mind pedig a normához 
képest, az utóbbinál több mint 
140 t, ennek nyereségnövelő 
hatása megközelíti a 14 millió 
Ft-ot.

Technológiai fejlesztés is

hangzói. 10. Arabesrk magán
hangzói. 11. Koros. 12. Idegen 
Katalin. 13. Most még hallgat 
róla (három szó). 20. Stan pár
ja. 22. Felesége van. 23. Vág. 
24. Szakadék; a visegrádi 
hegység része. 27. Növény szá
rában húzódó bél. 28. Horgász 
használja. 29. Emlős állat tes
tét borítja. 30. Vesztesége. 32. 
Francia férfinév (.. .Montand). 
33. Hajszín. 34. Közöl. 35. Orosz 
helyeslés. 37. Kettőzve: táplál. 
39. ölt. 41. Győr német neve. 
44. össze-vissza kér! 46. Több 
folyó neve Amerikában; 
.... River. 47. üvegcső orvos
ságok tárolására. 48. Római 
56-os. 49. írországi kisváros. 50. 
Éppen ő. 51. Bújó. 53. Vízveze
ték vége. 55. Menekülés irá
nya. 57. Hegy a Bakonyban. 62. 
Zsák végei. 63. Ugyanő, röv. 
65. Névelő.

Beküldendő a vízsz. 1., függ. 
7. és 14. sorok helyes megfej
tése december 7-ig. A helyes 
megfejtők között jutalomköny
vet sorsolunk ki.

Előző havi számunkban kö
zölt rejtvény helyes megfejtése: 
„A barátság akkor szép, ha 
magunk fölött érezzük azt, aki 
fölnéz ránk."

Könyvjutalmat nyertek:
Schmidt István, csomagolás, 
Horváth Tünde, csomagolás, 
Szűcs Rezső, csomagolás, Jankó 
Antal, csomagolás, Nagy Sán
dor, csomagolás.

A keresztrejtvényt Biczó De
zső készítette.

iói, illetve a VP-9 nyers- és 
fermentált dohányok szabvá
nyaiban előírt minőségi köve
telményeknek, másfelől elfo
gadta a Hevesi dohánytól el
térő, a fajta jellegének meg
felelő új dohányszabvány ha
tályba léptetését a Nyírségi— 
76 dohányfajtára.

tervszerűen halad. Jelentősebb 
előrehaladást értek el például:

— a 100 mm-es cigaretta 
25 mm-es filterrel történő gyár
tási feltételeinek megteremté
sében ;

— egyes importból származó 
anyagok hazaival történő he. 
lyettesítésében;

— a biafolfólia alkalmazá
sának kiterjesztésében;

— a duzzasztott kocsányvá- 
gat előállításában.

Gyártmányfejlesztési tevé
kenységük keretében forga
lomba hozták a 100 mm-es 
Milde Sorté 25 mm-es filterrel 
készülő változatát. A 100 mm- 
es Harmóniával a tavaszi 
BNV-n jelentek meg.

A félév során bekövetkezett 
jelentősebb változások hatása
ként éves tervüket módosítot
ták. A módosított tervben nö
vekedett a cigarettatermelés 
400 millió db-bal. A bérfejlesz
tési tervet 2,7%-ról 4%-ra
emelték. A nyereségterv azösz- 
szes módosítás hatásaként 80,7 
millió Ft-ra emelkedett.

K. L.

Közelegnek a karácsonyi ün
nepek. Ilyenkor hagyományo
san minden háziasszony már 
jó előre terveket kovácsol, va
jon milyen finom ételkülönle
gességgel lepje meg családját.

Karácsony este sok házban 
hagyományos vacsorára a hal. 
Ha idén merészebbek vagyunk, 
akkor eltérhetünk a meleg va
csora készítésétől, anélkül, 
hogy a halról le kellene mon
danunk. A hideg vacsora elő
nye, hogy előre elkészíthető 
(még a tálra rendezés is), és 
így a háziasszony együtt örül
het családjával, és maga is 
csinosan felöltözve ülhet az ün
nepi asztalhoz, és legalább 
ezen az estén nem áraszt 
.konyhaszagot".

Ajánlatunk: Marinírozott hal.
A fogyasztást megelőző na

pon elkészíthető. Először is a 
szokásos módon rántott halsze
leteket sütünk ki. Közben erős 
ecetes vizet forralunk, melybe 
borsot, babérlevelet, sót és ka
rikára vágott vöröshagymát te
szünk, s ha jól felforrt, ráönt
jük a kihűlt rántott haldara-, 
bokra. Letakarjuk, s hidegre 
tesszük. Tálaláskor olajat ön
tünk hozzá. Szintén előre elké
szített tejfeles burgonyasalátát 
adhatunk hozzá.

Ha nincs friss halunk, készít
hetünk marinírozott halat ton
halból is. Receptje: Olajos kon
zerv tonhalat felszeletelünk, 
tálba rakjuk és leöntjük 1 to
jássárgájában jól elkevert ke
vés sóval, amihez hidegben 
lassan hozzákeverünk 1 kanál 
finom olajat, fél citrom levét, 
kevés törött borsot, cseppnyi 
finom ecetet. Néhány óráig 
behűtjük tálalás előtt.

Karácsony első napja a nagy 
közös ebédeké. Ajánlatunk: 
Gesztenyével töltött pulyka.

A gondosan megmosott, kö
zépnagyságú pulyka belsejét 
megtöltjük a következő tölte

Humor
Ok és okozat

Hol voltál kérlek olyan so
káig? Hetek óta nem láttunk. 
Kérdi barátját Jóskát, Sanyi a 
diszkó klubban.

— Jaj, kérlek nagyon beteg 
voltam.

— Mi bajod volt?
- Megoperáltak, a vakbe

lemmel volt baj.
- Na és most már legalább 

jól látsz?

Aztán mondja csak fiam, 
tud maga vigyázni a gyerekek
re?

— Mi az hogy. Hiszen nekem 
is volt három gyermekem.

Es most hol vannak?
- Az egyiket elgázolta egy 

autó, a másik meggyújtotta 
magát egy gyufával és a har
madik leesett az emeletről.

Almavásár

Goidén és Jonathan-.. Mindkettő kitűnő almafajta, volt i$ bő
ven vásárló azon az alma vásáron, amelyet október közepén ren
deztek gyárunkban. A *lker feszese volt természetesen az ár is: 
egy kilogrammért mindössze hat forintot kellett fizetni, s egy-egy 
csomagban 5 kiló alma volt.

lékkel: 1 kiló megtisztított és 
tejben puhára főzött, átpaszí
rozott, kihűlt gesztenyét össze
keverünk 1/4 kg darált, sovány 
disznócombbal, 2 tejbe ázta
tott, áttört zsemlével, 2 egész to
jással, kettőnek a sárgájával 1 
—1 1/2 deci tejföllel (vagy tej
színnel), kellő sóval és borssal. 
Miután a pulykát megtöltöttük, 
füstölt szalonnával megtűzdel
jük, és a sütőben kb. két, két 
és fél óra alatt, gyakran ön
tözve, szép pirosra sütjük.

Általában ilyen ünnepkor 
mindig többet eszünk a kelle
ténél. A kétnapos ünnepekre 
szokás szerint előre elkészítjük 
a tévést. Mi lenne, ha idén ka
rácsony másnapján, második 
fogásként valamilyen különle
ges palacsintát adnánk?

Egy ilyen különleges pala
csintareceptet közlünk. Rózsa: 
10—12 db, a rendesnél vala
mivel vastagabb palacsintát sü
tünk. Lapos, tűzálló tálra’ 6—8 
erős, fehér pamutfonalat fek
tetünk, ráterítünk egy palacsin
tát, meghintjük darált mandu
lával (mogyoróval, vagy dió
val), mazsolával és reszelt cit
romhéjjal kevert porcukorral. 
Most következik a második pa
lacsinta, melyet barack-, vagy 
eper-, esetleg csipkebogyó
lekvárral kenünk meg. A kö
vetkező tetejére újra a mandu
lás töltelék, majd megint lek
város következik. Ezt így foly
tatjuk, míg valamennyi pala
csintát felhasználtuk. Most az
tán a fonalakat felül olyan 
szorosra kötjük össze, hogy a 
tészta rózsához hasonló alakot 
nyer. Beletesszük annyi olvasz
tott vajba, hogy kb. a harmad
rész magasságig érjen, és a 
tűzhely tetején szép sárgára 
sütjük. Tálaláskor természetesen 
eltávolítjuk a fonalakat és cu
korral meghintve szervírozzuk. 
Bort, vagy tejsodót is adhatunk 
hozzá.

Két professzor diskurál egy
mással.

Azt mondja az egyik, hogy 
ö képtelen a feleségének és 
a gyermekeinek az évszámát 
megjegyezni.

Látod mondja a másik, ve
lem ez nem történik meg. Ne
kem külön szisztémám van az 
évszámok megjegyzésére.

— Áruld el!

Kérlek nagyon egyszerű. A 
legidősebb fiam Sokrates halá
la után 2400 évvel, Jenő fiam 
Tiberius Gracilus római bevo
nulása után 2100 évvel, Erzsi 
lányom a népvándorlás után 
1600 évvel és a feleségem Jú
lius Caesar meggyilkolása 
után 1900 évvel született.


